
Iz naše organizacije, 
Skupne zadeve. 

Zborovanje upravnega odbora Zaveze, 
(Nadaljevanje.) 

7. Predlogi in nasveti upravnih od 
bornikov in z-avezinih društev. 

a) Blagajnik iT. Luznar predlaga, 
da naj se uoioci dnevščina in potnina i 
one ciane, ki se udeleže sej upravnega 
odbora. Sklene se, da se izplača vsaki 
osebi po 40 K dnevščine, vštevši prenoč 
nino, ter povrne železniška vožnja U 
razreda. Društvena članarina za učitelj 
ske pare, v znesku 8 K letno, je z ozirorc 
na novi povišek članarine prenizka. Pri 
liodnji delegaciji se stavi predlog, i 
bodi za vse organizovano učiteljstvo isti 
članarina, kakršnekoli bonifikacije pa na, 
se opuste. 

b) Tovariš E. Gangl, urednik Učite! 
skega Tovariša«, predlaga, da naj se raz 
piše služba urednika tega lista. Sprva 
upravni odbor ni notel vzeti predloga m 
znanje; ker je pa predlagalec navede: 
tehtne razloge odpovedi, se je upravni 
odbor prepričal, da Gangl kot pesnik it 
pisatelj lahko mnogo več koristi domo
vini in ugledu učiteljstva, če uporabi pro
sti čas za izvedbo svojih načrtov, kako; 
pa da izgublja svoj dragoceni razpolož
ljivi čas z uredniškim poslom. Po kratic 
debati se sklene, da se razpiše službi 
urednika Učiteljskega Tovariša. Prosil
cem je treba vložiti prijave pri Zavezi
nem vodstvu najpozneje do 31. maja, služ
ba pa se začasno odda dne 1. julija 1.1. 

c) Zaveza je prejela od predsedstvi 
Slovenske Sokolske Zveze dopis, v ka
terem se naproša, da se izjavi o prilože
nih prilogah »Načrt zakona za telesa 
vzgojo mladine« in »Vzgoja telovadni! 
učiteljev«. Upravni odbor odobri ob 
predložena načrta v vsem obsegu, kar s 
sporoči predsedstvu SSZ. 

č) Ustrezajoč dopisu Učiteljske? 
društva za brežiški in sevniški okraj, si 
sklene, da preskrbi Zavezino vodstvi 
primernim potom seznam onih učitelje1 

in profesorjev, ki bi hoteli predavati w 
učiteljskih zborovanjih. Ti predavatelj 
morajo sami določiti naslove svojih pre 
davanj. Vsako društvo je dolžno kriti ii 
svojega vse stroške, ki jih imajo preda1 

vatelji, in osebno naprositi dotičnega go
vornika. Cas in kraj zborovanja je trebi 
predavatelju natanko in pravočasno na 
znaniti. 

d) Učiteljsko društvo za konjih 
okraj je naprosilo Zavezo, da na mero
dajnem mestu posreduje, da se o prilik 
agrarne reforme šolam in učiteljstvu za 
gotov i jo drva iz državnih gozdov, da si 
ne bo več zgodilo, da bi morale biti šol
v zimskih mesecih zaradi pomanjkanj 
kuriva zaprte. — Dopis se odpošlje P 
poročilno na deželno vlado za Slovenijo 

e) Savinjsko učiteljsko društvo na 
roča Zavezinemu vodstvu, da naj tako 
provzroči, da se sprejme v »Načrt p*j 
ustrojitve šolstva« naslednji odstavek 
»Ukrene naj se s posebno naredbo, <"• 
dobi vsak šolski upravitelj v šolskem Pf 

slopju primerno stanovanje, zgrade $ 
se pa tudi za ostalo učiteljstvo primeru
stanovanja.«  Dopis se odstopi ankf; 
za reformo šolstva s pripombo, da dobivi 

tudi državno uradništvo, če nima nat"' 
ralnega stanovanja, krajevnim razmer* 
primerno stanarino. 

f) Celjsko učiteljstvo je izrazilo j1] 
Zavezinem članu Benu Serajniku želi0 

da bi se celokupna organizacija poteč0/ 
vala na vladi SHS v Ljubljani, da bi b'1, 
deležno učiteljstvo istih prejemkov ka*0 

uradniki, ki žive zaradi uradnega Pren}! 
ščenja ločeni v gospodinjstvu z rodovi 
skimi člani. — Resolucija, ki govon 



uravični razrešitvi tega vprašanja, je bila 
pravkar sprejeta in odposlana na kompe
tentno mesto. 

g) Začasno ustanovljeno učiteljsko 
društvo cerkniškega in logaškega okraja 
s sedežem v Begunjah pri Cerknici in 
Učiteljsko društvo za konjiški okraj že
lita da posreduje Zaveza na merodajnem 
mestu, da se nemščina tudi na višjeorga
nizovanih šolah kot neobvezni predmet 
odpravi. Drugo imenovano društvo je 
mnenja, da naj starši, ki želijo, da se nji
hovi otroci nemščine učijo, te učne ure 
posebe plačajo; prvo imenovano društvo 
pa stoji na stališču, da naj se uvede na 
vseh teh šolah namesto nemščine pouk
v srbohrvaščini, da bo nas narod prišel 
Čimprej do razumevanja skupnega edin
stvenega občevalnega jezika v naši novi 
Jugoslaviji. —■ Po prečitanju obeh dopi
sov se je poudarjalo, da morda tega ne bo 
mogoče v celoti izvesti ne samo na Ko
roškem, znabiti pa tudi ne na Štajerskem. 
Na to je treba misliti pri sestavi učnih 
načrtov. Oba dopisa se odpošljeta pripo
ročilno višjemu šolskemu svetu v Lju
bljani v nadaljnje poslovanje. 

h) Kuratorij poštnega čekovnega 
urada za Slovenijo je razpisal v 54. šte
vilki Uradnega lista (dne 25. iebr. 1919) 
natečaj služb pri tem uradu. Med drugi
mi so pod 8. točko tega natečaja razpi
sane tri službe za asistente v XI. činov
nem razredu kategorije C. Od prosilcev 
se zahteva le gimnazijska ali realčna ma
tura. Pod točko 11. pa so razpisane tri 
službe za računovodje v XI. činovnem 
razredu kategorije D. Zahtevajo se štirje 
razredi realke ali gimnazije, učiteljišče 
ali matura na liceju. — Zavezin predsed
nik je v tej zadevi interveniral pri dr. 
Maričiču, ravnatelju poštnega čekov
nega uarda v Ljubljani, ter je prote
stiral proti takemu razpisu, ker zaposta
vlja vrednost zrelostnega izpita na uči
teljišču za zrelostnimi izpričevali drugih 
srednješolskih zavodov. Od ravnatelja dr. 
Maričiča je zvedel, da je prišel ta razpis 
v tej obliki pomotoma v Uradni list. Za 
računovodsko službo je prosila samo ena 
učiteljica. Sklene se, da napravi Zaveza 
na poštno ministrstvo posebno vlogo, da 
se prideli ta učiteljica — prosilka v ka
tegorijo C, ako ni že poštno ministrstvo 
samo tako odredilo. 

i) Odbor Društva slovenskih profe
sorjev želi, da se obojestranskim zastop
nikom na višjem šolskem svetu v zade
vah, ki so vsem skupne, dado vedno ena
ka navodila. — Dopis se vzame v vsem 
obsegu soglasno in odobrujč na znanje, 
in sicer s pristavkom, da naj obvelja na
čelo, da se sestanejo obojestranski za
stopniki na predvečer vsake redne in iz
redne seje višjega šolskega sveta ob do
ločeni uri in na določenem kraju k skup
nemu razgovoru. 

j) Dopis Slomškove Zveze, ki govori 
o nadaljnem poslovanju Učiteljskega sve
ta se vzame na znanje. 

k) Tovarišu Fr. Maroltu, upravniku 
Učiteljskega Tovariša, se na njegovo 
opravičeno prošnjo z ozirom na izredno 
naraslo delo poviša s 1. januarjem 1919 
mesečna nagrada od 4? K na 80 K. 

1) Zruženo učiteljstvo premogokop
nih industrijskih krajev Zagorje, Trbovlje 
in Hrastnik je vložilo na deželno vlado za 
Slovenijo spomenico, da se zviša učitelj
stvu teh industrijskih krajev draginjska 
doklada za 150 %, izplača pa naj se mu 
tudi nabavni prispevek. To prošnjo ute
meljuje predvsem s tem, da je v navede
nih krajih pouk sila otežkočen, da vlada 
tod nevzdržna draginja in da ima delav
stvo v premogokopih več kakor še enkrat 
toliko plače, vrhutega pa še razne druge 
ugodnosti, katerih pa učiteljstvo nima. — 
Zavezinemu vodstvu se naroči, da na 
merodajnem mestu govori v prilog ugo
dne rešitve te prošnje. 

m) Zaveza se udeleži slavnostnega 
sprejema regenta Aleksandra povodom 
njegovega dohoda v Ljubljano oficielno 
po deputaciji, kar se sporoči ljubljan
skemu pripravljalnemu odboru. 

Glas iz Belgrada. 
Vodstvo Zaveze je prejelo od Uči

teljskega Udruženja iz Belgrada nastop
no pismo, ki ga radostno priobčujemo v 
vednost vsemu članstvu. 

Draga bračo! 
Primili smo radosno Vaš poziv, ko

jim ste se obratih Srpskom Učiteljskom 
Udruženju s pitanjem: pod kakvim bi se 
Pogodbama moglo izvesti ujedinjenje 
svih Učiteljskim Udruženja u našem kra
ljestvu? 

I pre nego što su pokidani lanci i po
nušene pregrade, koje su rastavljale 
»nglav i Avalu srca svih učitelja kralje
vine Srbije toplo su kucala za svojom 

*t0m u s l o v e nackoj i Štajerskoj, Ko
ruškoj i Istarskom Primorju, a uzdasi i 

pozdrovi, koje nam je tihi vetar Savom 
donosno iz Vaših udaljenih kršnih gora 
spajao je naše misli sa Vašima. Mi smo 
bili tada ujedinjeni duhovno. Mi smo o
sečali jedno za drugim. Mi smo želeli 
jedni druge. Naši sastanci i uzajemne po
sete vršene pod najtežim prilikama, no
sili su pečat srdačnosti, a naš zajednički 
rad najpohvalnijeg rodoljublja, koji je uro
dio srečnim plodovima.' 

Draga bračo! 
Kao god što nas u prečašnja nepo

vratna vremena nista iiije moglo ometati, 
da udruženom snagom radimo na zajeu
ničkim šaleškim pitanjima i dobru narod
nom, tako nas i u ova srečna vremena, 
kad su ostvoreni naši nacionalni snovi 
neče nista smesti, da u novoj slobodnoj 
otačbini poradimo zajednički na produ
ženju svoga rada. 

Ma kako da se ovo pitanje, koje je 
Vaš Savez pokrenuo, reši, mi Vam, draga 
bračo, unapred odgovaramo, da smo mi 
bili i u ostali jedno i da čemo to jedno 
biti i u buduče. 

Pitanje je samo o tehničkoj strani 
izvodženja zajedničke obostrane želje. 

Stoga, neka Savez imenuje i pošalje 
jednoga svoga delegata u Beograd, na 
dan 8. juna ove godine, a pisato je i u 
Zagreb, Spljet i Sarajevo, da i njihova 
Udruženja toga dana pošalju svoje dele
gate na utanačenje ovoga pitanja. 

Izabrani delegati če svršiti u ime 
svojih Udruženja po njihovem oblaščenju 
osnovu za spajanje svih Udruženja i od
rediti dan držanja zajedničkog kongresa 
svih jugoslovenskih učitelja u Beogradu, 
koji če imati da svečano proglasi Udru
ženje celokupnog našeg učiteljstva, izra
di pravila i izbere zajedničku upravu. 

Primite, bračo, srdačne pozdrove! 
Živeli! 

Uprava Učiteljskog Udruženja u Sr
biji, 24. aprila 1919 god. u Beogradu. 

plome. — Nato je poročala tovarišica 
Schvveiglerjeva o delegacijskem zboro
vanju Zveze dne 16. aprna t. 1. v Celju. 
Za njen trud se ji izreče zalivala. Ker se je 
pri tej točki poročalo o sklepih ankete 
pri višjem šolskem svetu v Ljubljani o 
preustrojitvi šolstva in narodne vzgoje, 
se je izpustila 4. točka vzporeda. — do
govorilo se je, katerega kandidata bomo 
volili za zastopnika učiteljstva v okrajni 
šolski svet. — Prihodnje zborovanje se 
bo vršilo prvi četrtek meseca junija na 
Pragerskem. — Potem je dr. Avgust 
Keismann predaval o Petru Bezruču, pes
niku zatiranih šlezkih Cehov. Njegovo 
pravo ime je Vladimir Vašek. Odkar pa 
je javnost zvedela njegovo ime, je prene
hal pisati. Njegove pesmi je prevedel v 
slovenski jezik pesnik Lian Albrecnt, ki 
jim je napisal epilog ravno na Gornji Pol
skavi v naši sredini. V vznesenih besedah 
je slikal globočino, resnico in lepoto nje
govih pesmi. Prečital nam je pesem, iz 
katere zveni vsa duševna bol zatiranega 
češkega naroda in katero razumemo naj
bolj mi Slovenci, ki smo trpeli isto kakor 
naši bratje na severu. Mislim, da ni buo 
enega izmed poslušalcev, ki bi se ne bil 
zaželel imeti prevod teh pesmi, zato se
zimo pridno po njem. — Predsednik se 
je ob koncu predavanja prav iskreno za
hvalil govorniku v imenu društvenikov 
kakor tudi gostov za njegovo globoko 
premišljeno predavanje. S tem je tudi za
ključil zborovanje. 

+ Smarskorogaško učiteljsko dru
štvo ne zboruje 2y. maja na biatini, ker 
imamo premalo časa od enega vlaka do 
drugega. — Zborovanje sklicem meseca 
junija na Slatino, ako bo vozni red dru
gačen ; sicer pa v Šmarje. — Tomo K u r
b u s, t. č. predsednik. 

+ Kamniško učiteljsko društvo je 
zborovalo dne 1. maja iyi9 v Radomljah. 
Zborovanja se je udeležilo 23 drustvem
kov. Tovariš predsednik v svojem po
zdravnem govoru omenja, da je meseca 
novembra 1918 minulo M let, odkar se je 
društvo ustanovilo. Zaradi izrednih raz
mer tridesetletnice nismo mogli slovesno 
praznovati. Bodri društvenike k vztrajne
mu delu v prospeh prosvete mladine in 
splošen dobrobit slovenskega naroda, 
kar nam bo tem lažje, ker nam je v svo
bodni Jugoslaviji, ki nas je rešila vsaj naj
težjih gmotnih skrbi, omogočeno prosto 
gibanje. 

Tovariš tajnik omenja, da ne more 
podati obširnega poročila, ker je vse dru
štveno delovanje za vojne prenehalo. 
Edino zborovanje, ki se je v tem času 
vršilo, je bilo meseca julija 1918 v Doba. 

Tovariš blagajnik poroča, da se je 
število društvemkov pomnožilo od 22 na 
43, kar je vsekako razveseljivo. Tudi 
gmotno stanje društva je razmeroma 
ugodno. Omenja tudi, da se je društvena 
članarina in naročnina na »Učiteljskega 
Tovariša« in »Popotnika« zvišala od 2 na 
4 krone mesečno, kar se vzame na zna
nje. 

Tovariš Šmajdek poroča nato o na
črtu novega šolskega zakona in nasvetuje 
k posameznim odstavkom primerne iz
premembe. Razvije se živahna debata, 
ki se je udeleže tovariši Toman, Grmek, 
Turk in drugi. 

V novi odbor so izvoljeni: tovariši 
Bohinec, Hiti, Knez, Petrovec, Sire, So
tenšek in tovarišica Gizela Ušeničnikova. 
Odbor se je konstituiral sledeče: Tomo 
Petrovec, predsednik; Matija Hiti, pod
predsednik, Gizela Ušeničnikova, taj
nica; Edvard Bohinec, blagajnik; Rudolf 
Knez, Peter Sire in Viktor Sotenšek, od
borniki. 

Delegata za zborovanje Zaveze sta 
Janko Toman in Ivan Šmajdek, namest
nika pa Anton Grmek in Marija Zgurjeva. 

Pri slučajnostih je prišlo na razgo
vor enotno postopanje pri sestavljanju 
zaznamka šolskih zamud. Glede nadzo
rovanja otrok pri šolski maši se je so
glasno sklenilo, naj se napravi vloga na 
vodstvo Zaveze, da ta na višjem šolskem 
svetu izposluje razveljavljenje dotičnega 
ooioka. 

Predsednik se zahvali referentu in 
zborevalcera ter žebč. da se čimpiej v 
še večjem številu sestanemo, zaključi 
zborovanje. 

Sekretar: 
Mil. Z. Stanojevič 

Društvene vesti. 
+ Učiteljsko društvo za političui 

okraj Ljutomer zboruje v četrtek, dne 
22. maja t. 1. ob 10. uri predpoldne pri 
Sv. Jurju ob Sčavnici po sledečem vzpo
redu: 1. Odobritev zadnjega zapisnika. 
2. Došli dopisi. 3. O načrtu preustrojitve 
šolstva in narodne vzgoje. Poroča tov. 
J^^Korošec. Da bo debata tem živah
nejša, se društveni člani prosijo, da že 
doma imenovani načrt natanko proučijo. 
4. Letošnje velikonočno delegacijsko zbo
rovanje Zveze v Celju. Poroča tov. E. 
Bernardova. 5. Razne stanovske zadeve. 
— Prav obilne udeležbe se nadeja — 
odbor. 

+ Slovensko učiteljsko društvo ko
čevskega okraja zboruje 22. maja %. 1. 
na dekliški šoli v Ribnici. Pričetek ob 
11. uri. — Poleg društvenih zadev (zvi
šanje udnine, načrt preustrojitve šolstva 
itd.) je na dnevnem redu tudi določitev 
učne snovi za zgodovino ter govor tova
riša T r o š t a iz Dolenje vasi: Moji vojni 
doživljaji in vtiski. — Namesto z osebni
mi vabili vabi tem potom vse člane k 
udeležbi — predsedništvo. 

+ Učiteljsko društvo za konjiški 
okraj zboruje v četrtek, dne 22. t. m., ob 
13. uri v deški šoli v Konjicah. Z ozirom 
na važnost dnevnega reda se prosi pol
noštevilne udeležbe. Priporoča se, da pri
nese vsak tovariš s seboj »Načrt«, ki je 
bil priložen 9. štev. »Učit. Tovariša«. O 
priliki zborovanja se naj plača vsaj po> 
lovica članarine za 1. 1919. — Fr. G o 
1 e ž , t. č. tajnik. 

+ Kozjansko učiteljsko društvo zbo
ruje v četrtek, dne 22. maja t. 1., ob 10. 
uri dopoldne v šolskih prostorih v Pod
četrtku po sledečem vzporedu: 1. Hospl
tacija. 2. Zapisnik. 3. Dopisi. 4. Poročila 
referentov o »Načrtu preustrojitve šolstva 
in narodne vzgoje«. 5. Poročanje delega
tov o zborovanju Zveze slovenskih uči
teljev in učiteljic v Celju. 6. Slučajnosti. 
— Ker je za vse udeležence ta dan po
uka prost, vabi k obilni udeležbi — odbor. 

f Slovenjebistriško učiteljsko dru
štvo je zborovalo dne 4. maja t. 1. v Slov. 
Bistrici. — Predsednik Josip Sabati prav 
presrčno pozdravi vse navzoče, posebno 
še dr. Avgusta Reismanna, uda okraj
nega šolskega sveta, in druge goste, ki so 
se udeležili našega zborovanja in javnega 
predavanja. Nato otvori zborovanje. — 
Prečita se zapisnik zadnjega zborovanja, 
ki se odobruje vzame na znanje. Tovariš 
Svetlin poda potem predsedniku kot čast
nemu članu v imenu društva diplomo v i 
spomin za njegovo neumorno in plodo
nosno delovanje v prid društva. Predsed
nik se ginjen zahvali za poklonitev di I 

Podpredsednik: 
Drag. J. Mladenovič. 

Predsednik: 
J. Sokolovič 


